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 II. SETKÁNÍ RODÁKŮ LIŠICE | 21. srpna 2021

ČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVY
Vážení rodáci, spoluobčané, 

před 11 lety jsme se mohli všichni setkat při prvním setkání rodáků obce Lišice v červnu 2010. Je mi velkou 
ctí, že vás mohu přivítat na II. ročníku. Osobně rodák nejsem, ale od roku 2006 pracuji jako ekonom na 
obecním úřadu, od 2007 jsem přistěhovalá náplava z Hradčan. V současném zastupitelstvu obce jsem byl 
zvolen místostarostou a jsem rád, že se mohu podílet na pořádání podobných kulturních akcí. Řady rodáků 
jsme alespoň s manželkou Helenou roz. Hodanovou z čp.46 rozšířili o dvě děti.
Desetiletý cyklus pro opakování akce si již zažily Dolní Lukavice, Sno-
poušovy a Krasavce. V roce 2020 byla řada na Lišicích, ale vzhledem 
k probíhající epidemii nákazy COVID-19 a s ohledem na zdraví nás 
všech jsme akci odložili. Vládní opatření v tomto směru ani podobné 
akce nedovolovala. V této době se již usilovně pracovalo na aktualizaci 
seznamů, přípravě programu. 

V duchu připravenosti jsme již některé předměty měli zajištěné. Malá 
pozornost v podobě zvonečku s vyobrazením kapličky a vytištěným 

letopočtem 2020 byla již vyrobená. Útěchou nám je, že i naši 
sportovci si z olympiády v Tokiu odvezli medaile s loňským 

rokem. I takto malý předmět skrývá další nečekanou zá-
pletku. Občané lpících na detailu zjistí, že kresba neod-
povídá skutečnosti. Pan Josef Benda se i přes vyrobené 
zvonečky pustil do zbourání dvou hospodářských 
staveb, které jsou (byly) s vyobrazením spojené. Po 
této zkušenosti další materiály připravujeme raději 
v časovém presu těsně před akcí.

Dáte mi jistě za pravdu, že 11 let uteklo opravdu 
jako voda. Máme ještě v paměti akcí nabitý 

první ročník rodáků, kdy se před prodejnou 
šermovalo, střílelo se z luku a přitančily 

orientálky. Členové tehdejšího Lu-
kaváčku mě dnes již dozajista 
přerostli. Za perfektní organizaci 
prvního ročníku chci poděkovat 
paní Ireně Hodanové ml.

Pojďme se společně ohlédnout, 
jak se žilo v obci a co se změnilo. 
Začneme v tomto ohlédnutí bu-
dovou prodejny, před kterou se 
právě nacházíme. V průběhu let se 
postupně opravovala a udržovala 
v provozním stavu. Zároveň se 
nabízela k využití a provozování 
nájemníkům. Vyměnil se obklad 
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strom. Ve stínu thují u čp. 56 si našly děti útočiště na 
provizorním dětském koutku „Táborák“ se zahrad-
ním domečkem, pískovištěm a houpačkami. Studie 
na sportovní a odpočinkové využití prostoru na 
pozemku pod prodejnou je zpracována a věříme, že 
jednou bude i realizována.

V posledních letech jsme realizovali v Dolní Lukavici 
několik investic, které mají vztah i k ostatním obcím. 
Jednak bylo otevřeno multifunkční sportovistě 
s umělým povrchem na dvoře ZŠ, kde si můžou ob-
čané zahrát většinu míčových her, a to i za umělého 
osvětlení. Přes den pak slouží výuce ZŠ a družině.  

Dva roky probíhala rekonstrukce obecního úřadu, 
která byla zdárně dokončena v letošním roce. Obec-
ní úřad se zpět z náhradních prostor přestěhoval 
v průběhu prázdnin. Jsme rádi, že zdařilou stavbu 
můžete při dnešní příležitosti navštívit. Informace 
k této akci vydá na samostatné číslo Hlasatele, které 
jsme při otevření úřadu také zpracovali a doplnili 
fotodokumentací.

Při návštěvě Dolní Lukavice vás také mohou překva-
pit nové komunikace a chodníky, které jsou v rámci 
průtahu Dolní Lukavice po etapách realizovány. 
V současné době se připravuje další etapa v centru 
obce, část ve směru na Krasavce a Dnešice.

Závěrem si jen dovolím malé statistické ohlédnutí za 
11 lety ve vývoji obyvatelstva v Lišicích. Nyní se už 
Lišice blíží počtem obyvatel hranici dvě stě. V první 
chvilce jsem číslům nevěřil, ale od roku 2010 se do 
Lišic přistěhovalo 72 občanů, 19 dětí se v této době 
narodilo, 32 občanů se odstěhovalo a bohužel 25 ob-
čanů se dalších rodáků nedožilo. 

Děkuji tímto všem zastupitelům, spolupracovníkům, 
spoluobčanům, kteří se podílejí na rozvoji, kultur-
ním a společenském životě v našich obcích. Zároveň 
všem přeji pevné zdraví a spokojený rodinný život 
v obci. Přeji všem, ať se za deset let potkáme při 
dalším ročníku.

Michal Böhm, místostarosta

kolem vstupu do budovy a v roce 2014 dostal celý 
objekt novou střechu. Od roku 2014 byla část objektu 
provozována jako prodejna potravin. Ze zdravotních 
důvodů nájemnice byl v roce 2019 prodej ukončen. 
Prodejna je nyní pronajímána alespoň jako sklado-
vací prostory. Část pohostinství si pronajímá SDH 
Lišice jako klubovnu.

V roce 2014 bylo v celé obci vyměněno veřejné 
osvětlení za nové lampy, které mají vhodné světelné 
vlastnosti a zároveň neoslňují řidiče. V tomto nám 
finančně přispěl Plzeňský kraj z programu rozvoje 
venkova. Posledním vylepšením bylo doplnění 
rozpěr mezi elektrické vedení, aby nedocházelo ke 
zkratu a výpadku osvětlení při větru.

Po mnoha letech plánování, projektových příprav 
a shánění dotačních titulů se starostovi podařilo 
rozběhnout v roce 2016 největší investiční akci v obci. 
Pro přespolní to na první pohled nemusí být zřejmé, 
ale v celé obci byla vybudována splašková kanalizace 
s následným přečerpáváním do ČOV Dolní Luka-
vice, která byla při stavbě technologicky posilněna, 
aby zvládla zpracovat, co z Lišic připlave. Tato akce 
se neobešla bez komplikací. Velké úsilí si vyžádalo 
splnění dotační podmínky zajištění souhlasu s při-
pojením a následným využíváním kanalizace pro 
většinu obyvatel. Byla to jedna z hlavních podmínek 
dotačního titulu. Při stavbě samotné to byly pak 
stavební uzávěrky, objížďky a prašné prostředí. V ně-
kterých částech dosahovala hloubka výkopů až 5 me-
trů. Navíc podloží se ukázalo proti projektové studii 
jako mnohem odolnější skála. Přejme si, ať investice 
v částce 25 mil. bude bez větších problémů sloužit 
dalším generacím. Stavbu podpořilo Ministerstvo 
Zemědělství v částce 12.376.000 Kč a Plzeňský kraj 
částkou 2.245.000 Kč. Obě dotace byly starostou řád-
ně vypořádány a následně zkontrolovány Finančním 
úřadem, který nezjistil žádné stavební ani účetní  
dotační pochybení.

V roce 2017 následovala tvrdá jednání s Krajským 
úřadem a Správou údržby silnic ohledně plošné 
opravy komunikace. Starosta v jednáních uspěl 
a původně lokální opravy po výkopech na hlavní sil-
nici III. třídy v majetku kraje byly plošně asfaltovány. 
Zastupitelstvo v návaznosti na tento úspěch odsou-
hlasilo plošné asfaltování i u většiny ostatních míst-
ních komunikací. V roce 2020 následovalo záruční 
reklamační řízení a výměna většiny kanalizačních 
poklopů na náklady zhotovitele.

Na jaře roku 2019 byl vyměněn plot kolem požární 
nádrže na návsi, který zásadním způsobem zvýšil 
bezpečnost pro děti a přispěl k hezčímu pohledu. 
Zároveň zde byl nainstalován držák pro vánoční 
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Naše obec z pohledu těch „menších“
Přestože jsem se obyvatelkou obce Lišice stala až ve svých 12ti letech, jsou moje vzpomínky na volný čas 
mezi dětmi spojeny právě s Lišicemi. Zde jsem v partě místních kluků trávila veškeré víkendy a prázdniny. 
Nedílnou součástí každého z nás bylo tehdy kolo...a to v každém ročním období. Vzpomínám si, jak jsme se 
koupali u brodu, sáňkovali na pasece, bruslili na strži, trhali višně u cesty,  ale také na zdejší hospodu, kde se 
konaly námi oblíbené dětské bály. 

O to víc mě těší, že i naše děti tato místa znají a stále dávají přednost „lítání“ venku před sezením u  
tabletu či telefonu. 

Připravila jsem pro naše nejmenšími rodáky otázky: 

1.  Věděli byste, jak vznikl název „Lišice“?
2.  Jaká místa v naší obci máte nejraději?
3.  Kdybyste měli tu možnost něco v naší obci 

změnit, co by to bylo?

Anička Zedníková, 9 let: 
1. „byla liška, která chodila do vsi krást. Lidé ji vy-

háněli a křičeli na ní Lišice“.
2. „těch míst je hodně, ale nejraději se setkávám s 

kamarády na našem malém hřišti, kterému říká-
me Táborák“.

3. „líbilo by se mi, kdyby byl v Lišicích otevřený ob-
chod, a bylo zde více možností na hraní pro větší 
děti“.

Amálka Zedníková, 7 let: 
1. „z pohádky o lišce, kterou jsem slyšela na Lišácké 

stezce, ale už přesně nevím, jak to s tou liškou 
bylo“.

2. „u nás doma a na Táboráku“
3. „přála bych si, aby nám velcí kluci neničili náš 

Táborák“.

Kuba Lovás, 11 let:
1. „přesně nevím, ale asi něco s liškou“.
2. „nejraději to mám u rybníka v Lukávcích a na vsi 

u májky“.
3. „aby tu byl krám“.

Emily Böhmová, 5 let: 
1. „podle lišky, která kradla sedlákovi kuřata“.
2. „paseku za naší zahradou – Malý lesík“.
3. „vylepšit naše hřiště Táborák“.

Lucka Halamová, 12 let:
2. „mám ráda řeku, les a naší náves“.
3. „přála bych si v naší obci více památek a zajíma-

vých míst“.

Terezka Bendová, 9 let: 
2. „ráda chodím k rybníku a k řece“.
3. „nové hřiště“.

Matyáš Vydra, 5 let: 
2. „nejraději mám rybník v Lukávcích“.
3.  chtěl bych tu mít cyklostezku, abych mohl jezdit 

na mém novém kole.

Adélka a Ládík Valentovi, 4 roky:
2.  „náš dům, pejska Deníka a ryby v rybníku“.
3.  „aby na hřišti byla obloha a ne stromy, houpačka, 

kolotoč, motorka a houpací koník“.

Bartík Světlík, 7 let: 
2.  „nejraději to mám u kamarádů“.
3. „nic bych neměnil“.

Mgr. Lenka Zedníková

Rozhovor s Jarmilou Polívkovou 
(*13. 12. 1932)

Narodil/a jste se v 
Lišicích, nebo kudy Vás 
sem život dovedl? 
Narodila jsem se v Suchomastech 
(okres Beroun). V roce 1953 jsem 
byla na léčení v Janově, kde jsem 
se potkala s budoucím manže-
lem – rodákem z Lišic - Josefem 
Polívkou. O rok později jsme se 

vzali a tak jsem se dostala do Lišic. 
Chybí mi tu manžel, který zemřel 
v roce 1991.

Jak jste spokojený/á se 
životem v Lišicích?
V Lišicích se mi líbí. S manželem 
se nám narodila dcera Ivana. 
Pořádaly jsme zde úspěšné srazy 
žen. S kamarádkami jsme se 

navštěvovaly a povídaly si. Dnes 
mi kamarádky umřely, o to víc je 
život smutnější.

Co se Vám v Lišicích 
líbí a co nelíbí?
Vesnice se vylepšuje, máme krás-
nou cestu před domem a vděční 
jsme za kanalizaci. Nelíbila se mi 
rekonstrukce přívodu elektřiny do 
domů. Všude jinde dávají elektri-
ku do země a nám zde vyměnili za 
dráty nevzhledný kabel a postavili 
nový, křivý sloup. Dříve jsem 
mohla díky veřejnému osvětlení 

vidět na zahradu i za tmy. Díky 
nedávnému zásahu na osvětlení 
vidíme sotva pod lampu. 

Co by se, podle Vás mělo 
v Lišicích změnit?
Já už jsem na změny stará. To by 
měli měnit mladí ke své spokoje-
nosti. Dnes tu však chybí konzum 
a hospoda, člověk si nakoupil 
nebo zašel mezi lidi. Poslední 
suché roky nás nutí šetřit s již tak 
nepitnou vodou ze studny. Bylo by 
dobré vybudovat obecní vodovod. 

Vzpomenete si na nějaký 
velký zážitek ze života v 
Lišicích? Něco, co ve Vás 
nechalo vzpomínku, ať 
hezkou či méně hezkou? 
Velmi ráda jsem chodila s manže-
lem na houby a na ryby. Milovala 
jsem práci na zahradě. Dnes už 
bohužel ze zdravotních důvodů 
nemohu. Když jsem byla mladá, 
byla tu skvělá parta. Ráda vzpo-
mínám na masopustní průvody 
a poutě. Při poutích se příbuzní 
scházeli a povídali. Dnes už to 
takové není.

Rozhovor s Ladislavem Trylčem, 
nejstarším mužem v Lišicích 
(*14. 5. 1933)

Narodil jste se v Liši-
cích, nebo kudy Vás 
sem život dovedl? 
Narodil jsem se na Hradčanech 
čp. 108. V roce 1957 jsem se oženil 
s Libuší roz. Rysová a přistěhoval 
se do Lišic. Manželka mi bohužel 
zemřela v červenci 2018 a moc mi 
tu chybí.

Jak jste spokojený se 
životem v Lišicích?
Se životem v Lišicích jsem spoko-
jen. Narodily se nám zde 2 děti. 
Zdeněk a Hana. V roce 1960 jsem 
začal přestavovat a zvětšovat 
stávající dům, kde dodnes bydlím. 
Byl jsem 8 let členem MNV, čle-
nem rady a v komisi pro veřejný 
pořádek. V roce 1963 jsem vstou-
pil do mysliveckého sdružení, kde 
jsem strávil krásné roky. V roce 

1964 jsem se dal 
k hasičům, kde jsem 
zastával pozice stroj-
níka a řidiče. Co mě 
celý život přitahuje 
je řeka Úhlava. Často jsem k řece 
chodíval na ryby a dokonce jsem 
si chtěl koupit i loď, k čemuž ne-
došlo, nebyly peníze. 

Co se Vám v Lišicích 
líbí a co nelíbí?
Od doby, co jsem se přiženil do 
Lišic, nejvíce postrádám silnici 
z Lišic na Hradčany. V té době 
totiž MNV Lišice spravovalo 
i Hradčany. Co mě momentálně 
mrzí je zvýšený dopravní provoz 
přes naši vesnici. Lidé tu jezdí 
jako šílení. Opravenou silnici přes 
obec si místní moc neužijí. Rozbijí 
nám ji totiž cizí lidé, co si přes 

nás zkracují cestu. Co 
oceňuji, je po dlouhých 
letech proseb vybudova-
ná splašková kanalizace. 

Co by se podle 
Vás mělo v Liši-
cích změnit?
Lidé se nemají kde schá-
zet, začínají si být cizí. 

Vždycky na vesnici byla hospoda. 
Lidé se zde scházeli, dozvěděli se 
o dění v obci a domlouvali se zde 
veškeré kulturní akce a šlo zde 
sehnat šikovné lidi na stavební 
a podobné práce, které naše obyd-
lí občas vyžadují. Ocenil bych 
výstavbu dětského hřiště a volno-
časového areálu pro místní.

Vzpomenete si na nějaký 
velký zážitek ze života v 
Lišicích? Něco, co ve Vás 
nechalo vzpomínku, ať 
hezkou či méně hezkou? 
Nezapomenutelnou vzpomínkou 
v Lišicích byly průvody masek. 
Konaly se zhruba od sedmdesá-
tých let do poloviny osmdesátých 
let. Následovaly plesy konané 
v Hostinci u Tolarů. Od Ma-
sopustů, přes hasičské bály, po 
mysliveckou Poslední leč. Kdo to 
zažil, má krásné vzpomínky – a já 
na to rád vzpomínám.

Děkuji oběma za rozhovor, 
Michal Komorous 
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Návštěva Lišic
17. srpna 2019 jsme s manželem 
měli příležitost navštívit obce 
Lišice a Lišičky. Krátce po sjezdu 
z dálnice jsme sledovali ukaza-
tel na Chlumec nad Cidlinou, 
kde se nachází krásný zámek 
Karlova Koruna v majetku ro-
diny Kinských. Z Chlumce jsme 
pokračovali 1,5 km do Lišic. 
Prohlédli jsme si náves, kde se 
nachází požární nádrž, budova 
bývalé hasičské zbrojnice, pomník 
padlých v 1. světové válce, obecní 
úřad v budově bývalé školy a bu-
dova bývalého hostince U Velichů. 
Odtud jsme přijeli do menší obce 
Lišičky, která spadá pod samo-
správu Lišic. Obě obce mají cel-
kem 161 obyvatel.  Na doporučení 
pana starosty jsem se vypravila 
za MvDr. Václavem Kvasničkou 
(*1951), rodákem, patriotem 
a fandou do historie. „O Lišicích 
na Plzni-jihu vím, ještě jsou Lišice 
u Kutné Hory. Náš rodák pan Vác-
lav Kovářík (1922-1992) měl syna, 
který hrál na Chodsku na dudy. 
Na jižní Plzeňsko jezdil a v Lišicích 
domluvil freundšaft k nám.“ Pan 
Kvasnička mě zároveň informoval 
o významné osobnosti malíři 
Vincenci Benešovi (1883-1979), 
rodákovi z Lišic čp. 24. Zajímavé 
také je, že do roku 1929 se Lišice 
jmenovaly Velké Lišice a Lišičky 
Malé Lišice.

Jelikož mě zajímala přátelská 
setkání Lišic (Plzeň-jih) s Liši-
cemi (u Chlumce nad Cidlinou), 
na doporučení pana Kvasničky 

jsem se setkala s manželi Hla-
díkovými z Lišic čp. 25, kteří se 
v roce 1986 zúčastnili výletu do 
Lišic u Přeštic. Bohuslav Hladík 
(*1943) sdělil: „Výlet s názvem 
z Lišic do Lišic jsme zrealizovali 
v červnu 1986 díky iniciativě pana 
Kovaříka. Ten byl hybnou pákou 
v obci a zorganizoval pro nás i jiné 
cesty. Cestovali jsme autobusem. 
Jel, kdo měl zájem. Když jsme 
přijeli do Lišic, odebrali jsme se na 
louku k řece, kde hasičské sbory 
obou obcí předvedli hasičský útok. 
Večer jsme se všichni výborně po-
bavili v hospodě U Tolarů. Přespali 
jsme a druhý den po prohlídce 
Přeštic pokračovali domů.“ Dle 
informací pamětníků víme, že li-
šičtí u Přeštic do Lišic u Chlumce 
přijeli 2x a lišičtí od Chlumce do 
Lišic u Přeštic 1x. Manželé Hladí-
kovi rovněž prozradili, že v obci 
již mnoho obyvatel, kteří se zú-
častnili setkání v roce 1986, nežijí. 
Zároveň projevili nadšení obnovit 
i po letech spojení a do Lišic opět 
přijet. Jako vhodnou příležitostí by 

mohlo být   právě 2. setkání rodá-
ků 21. 8. 2021. Navštívila jsem také 
bývalého starostu pana Miroslava 
Janoucha (*1945) z Lišiček, který 
se sice zmíněného freundšaftu ne-
zúčasnil, ale prozradil nám, jak za 
jeho volební období byly obě obce 
plynofikovány, udělán vodovodní 
řad, nové cesty apod. Škola byla 
v Lišicích zavřena v druhé polo-
vině 70. let   20. století, hospoda 
již neslouží svému účelu od roku 
1989 a v obci v současné době 
nefungují žádné spolky.

Hovořila jsem se současným sta-
rostou obce, Pavlem Kolenčíkem, 
který sdělil: „Pracuji jako neu-
volněný starosta. Úřední hodiny 
máme v pondělí 18-19.30 hoin. Za-
stupitelstvo má 7 členů.“ Kulturní 
činnost v obci zajišťuje obecní 
úřad, který pořádá posezení 

„U ohníčku“ při příležitosti pálení 
čarodějnic, další tradiční akcí je 
„Zahájení adventu“. Již několik let 
děláme dubnovou akci „Ukliďme 
Česko“ a v červnovém termínu 

fotbalové utkání s dětským dnem. 
Věkovým průměrem jsou Lišice 
nejstarší obcí v Královéhradeckém 
kraji. Pan starosta závěrem dodá-
vá: „Mladí odešli a obec je dnes 
vesnicí chalupářů. Rádi bychom 
tento trend zastavili a jednáme 
o výkupu pozemků k výstavbě.“

Obec Lišice u Chlumce nad Cidli-
nou v  roce 1978 navštívila Věra 

Šišková, rozená Březinová, z Lišic 
čp. 28. Drží v  ruce černobílou 
fotografii a sděluje: „Byl to krásný 
výlet. Celý ho zorganizoval pan 
Kovařík. Byl to elegán, byl vysoký 
a štíhlý. Umožnil nám návštěvu 
různých restaurací a památek. 
Mám ho dodnes před očima.“ Na 
fotografii je několik občanů z  Li-
šic. Paní Šišková dodává: „Zleva 

vidíte manželé Josefa a Marii Ben-
dovi, Zdeňku Halamovou, Libuši 
Trylčovou, mě, Danu Kastnerovou 
a Františka Tolara staršího. Dnes 
žiji jen já a Zdeňka Halamová.“

Více o obci najdete na webu: 
http://www.lisice.eu/
obecni-urad-lisice/os-10

Mgr. Eva Horová 

Lišice u Kutné Hory
Lišice jsou ves v okrese Kutná 
Hora, součást obce Svatý Mikuláš. 
Leží asi 12 km severovýchodně od 
Kutné Hory pod Železnými hora-
mi na okraji Polabské nížiny. Ves 
je rozdělena do dvou částí. Nachá-
zí se stranou hlavních dopravních 
cest v převážně zemědělské krajině. 
Okrajem vesnice protéká Čertov-
ka, v blízkosti pak řeka Doubrava. 
Ves v minulosti patřila sedlecké-
mu klášteru, později k panství 
Nové Dvory. Roku 1950 byla obec 
Lišice připojena k obci Kobylnice. 
Hovořila jsem s paní starostkou 
Ing. Martinou Sukovou. „Lišice 
jsou malou vesničkou, ve které 
žije 35 stálých obyvatel (z toho tři 
cizinci). Je zde 25 domů. V obci je 
kaplička, čistírna odpadních vod. 
Máme čtyři zaměstnance obecního 
úřadu a devět zastupitelů.“ sdělila. 

Více na webu:  
www.svatymikulas.cz

Mgr. Eva Horová

Lišický zvonek
Každý rodák, který se zúčastní 
II. Setkání rodáků dostane na 
památku zvoneček. Zvonek byl 
vybrán záměrně. Nese totiž jistou 
spojitost a symboliku v souvislosti 

s Lišicemi. Byl umístěn do lišické 
kapličky. Zápis v Kronice Lišic 
z roku 1917 uvádí: “Že je stále hůř, 
uznali naši lidé z toho, že rekví-
rovány byly zvony kostelní. U nás 
v Lišicích i v osadě Račany vojáky 
vzaty byly oba zvony ze zvoniček.” 
V roce 1930 byla stará zvonička 
rozbourána a zvonek provizorně 
pověšen na lípu před usedlostí čp. 
10.  V roce 1942 přišlo nařízení, že 
obec Lišice musí zvonek z kaplič-
ky odevzdat okresnímu úřadu do 
Přeštic. Zvonek byl opět roztaven 
na válečné účely. Slavnostně byl 
do lišické kapličky zavěšen až 
28. září 1946. Byla uspořádána 
sbírka a zvon zakoupili občané 
Lišic. Zvonilo se poledne, okolo 
páté večer a umíráček. Pan Karel 

Lišice
Mgr. Eva Horová

Ze Zlína vydám se 
k lišickému mlýnu,

v parných dnech vyhledám
trochu příjemného stínu.

Mezi loukami k rybníku
cesta se vine,

vlna s vlnkou pohrává si,
čas rychle plyne.

Kaplička bílá
na návsi mě vítá,
krásná je za deště,
i když ráno svítá.

Masaryk přilije
do srdcí klid,

stará jsou stavení
a milý lid.

Lišice, Lišice...
malá jsou víska,
těm, co tu nežijí,
často se stýská.

Vítejte rodáci
po mnoha letech,

ať den je nádherný,
v zářivých květech.

Přejeme, ať všem občanům přinese 
tento malý dárek štěstí!

Hajžman sdělil: „Z toho, co vím, 
jako první chodila zvonit paní 
Vokáčová. Tu vystřídal Václav Ko-
morous, majitel bývalé cihelny. Po 
něm zvonil František Tolar starší.  
Ten tuto činnost v roce 1997 předal 
mně. Tehdy mu zemřela žena a on 
mně požádal, zda bych jí nezazvo-
nil „hodinku“. Souhlasil jsem a od 
té doby chodím zvonit, když někdo 
zemře.“  

Mgr. Eva Horová
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Věděli jste, že … 

autorem nové sochy v kapličce je Michal 
Cajthaml (*1970) z Horní Lukavice? 
V dětství rád kreslil, maloval a fotil, 
pak k tomu přidal ještě keramiku. 
Vystudoval střední keramickou 
školu v Bechyni, kde také poznal 
profesory a sochaře, jako např. 
Jaroslava Podmola (autora sousoší 
Přeštických kanců), Václava Hrů-
zu, Bohumila Dobiáše. Po matu-
ritě pracoval v Keramu Kožlany. 
Když se seznámil s Jaroslavem 
Kosou a Antonínem Valešem, 
několik let spolu tvořili v Plzni 
na Roudné. Od roku 1993 měl 
keramickou dílnu v Plzni na 
Doubravce ve Svornosti a potom 
ji přestěhoval do Horní Lukavice. 
Vyrábí užitkovou keramiku - hrn-
ky, vázy, džbány, květníky, misky, 
mísy, aroma lampy atd. Když je 
potřeba modeluje, dělá z plátů, či 
používá formy (např. figurky ko-
ček, máselnice, koule do zahrad, 
baráčky, dveřníky na zeď, plakety). 

Na podzim 2019 dostal nabídku 
od Obce Dolní Lukavice vyrobit 
sochu sv. Václava do lišické kaplič-
ky. Pan Cajthaml sdělil: “Vždycky 
taková nabídka je výzva. Těšil 
jsem se na zajímavé tvoření a také 
jsem trnul, jestli vše vyjde jak má. 
U hlíny bohužel, i když o to je to 
zajímavější, nikdy člověk neví, jak 
to z pece vyleze. Něco jsem si proče-
tl, vyhledal jsem si několik obrázků 
sv. Václava a potom jsem si vytočil 
korpus, hlavní tělo na kruhu 
a začal domodelovávat. U hlíny se 
nesmí nic uspěchat a hlavně musí 
pomalu schnout.“ Před časem 
vytvořil logo pro Lukaváček, na-
maloval ceduli na lukavické škole 
se sluníčkem a titulní stranu na 
žákovské knížce.

Mgr. Eva Horová

Kultura v Lišicích za deset let
Pravidelně do Lišic každým 
rokem zavítá masopustní 
průvod.

SDH každým rokem pořádá 
dětský den s bohatým pro-
gramem (stopovačka, soutě-
že, v roce 2019 se střílením 
ze vzduchovky apod.)

1.května 2015 Prvomájová 
stopovačka – pořádala 
Štěpánka Lexová a Naďa 

Květoňová. Sešlo se 40 dětí v 
doprovodu rodičů. Byla při-
pravena hra, na konci děti 
nalezly poklad, čekala je v 
něm sladká odměna a vuřty, 
které si posléze opekly. U 
táboráku se zpívalo. Děti si 
při čekání na ostatní skupi-
ny vyráběly májová mávátka. 

V říjnu 2016 se v Lišicích 
slavilo výročí 90 let SDH 
Lišice, při taneční zábavě 
zahrála Hájenka.

V říjnu 2018 a v listopadu 
2019 se v Lišicích slavil 
Halloween. Pořádala Lenka 
Zedníková.

Štědroodpolední setkání a 

zpívání vánočních koled od 
roku 2015 na návsi pořádají 
manželé Květoňovi. Akce se 
stala velmi oblíbenou.

Výlov rybníka (1x za dva 
roky), prodej vánočních 
kaprů a rybářské závody na 
rybníce organizuje František 
Pouba z Lišic, majitel.

Tříkrálová sbírka proběhla 

v obci v roce 2015 a 2019. 
S koledníky ves obešla 
Štěpánka Lexová a podruhé-
Lenka Zedníková.

V dubnu 2019 se lišičtí za-
pojili do projektu Ukliďme 
Česko a uklidili v obci.

Akce mimo obec:
Děti z Lišic se také pravi-
delně zúčastňují dětských 
maškarních karnevalů, seni-
oři pravidelných dubnových 
setkání 60+ (pořádaných v 
KD Snopoušovy), zájezdů 
do divadla apod. Hasiči se 
zapojují do soutěže O pohár 
starosty. 

V sobotu 5. června 2021 
jsme připravili v Lišicích 
ke Dni dětí Lišáckou stezku. 
Všichni se seznámili nejprve 
s Lišickou pohádkou, která 
je stezkou provázela. Na 
stezce je čekalo 7 úkolů. 
Jejich správným splněním 
získali tajenku, která doved-
la téměř na 100 účastníků a 
z toho 45 dětí za pokladem 
liščí nory.

Znáte Lišice ???

1.Obec Lišice byla samo-
statnou obcí do roku?
a) 1930     b) 1960     c) 1989

2. V Domě historie 
Přešticka se z Lišic ve 
stálé expozici nachází?
a) kupecký krámek b)vybavení 
kovářské dílny c) staré hodiny

3. Posledním mlynářem v 
lišickém mlýně byl pan?
a) Viktor Valdegr b) Josef Škrábek 
c) Jan Hajžman

4. Kolik je obcí s názvem 
Lišice v České republice?
a) jedna     b) dvě        c) tři

5. Sbor dobrovolných 
hasičů byl v Lišicích 
založen v roce?
a) 1889       b) 1905      c) 1926

6. Rybník pana Pouby v 
roce 2018 oslavil …..let 
své existence?
a) 20     b) 30      c) 10

7. Lišice se nachází v 
nadmořské výšce..?
a) 340 m.n.m. b) 375 m.n.m. 
c) 399 m.n.m

8. Kaplička na návsi 
je zasvěcena?
a) sv. Václavu b) sv. Magdaleně  
c) sv. Petrovi

9. Řidič autobusu z Lišic byl:
a) František Vokáč b) Karel Ko-
morous c) Václav Hrubý

10. První chaty v Údolí 
luny začaly vznikat ….?
a) za první republiky b) v roce 
1950 c) po roce 1989

správné odpovědi: b, b, a, c, c, a, b, 
a, b, a.

Nová kniha o 
Lišicích 1379-2020
Součástí programu setkání rodáků 
je představení nové faktografické 
knihy o Lišicích.

Kniha je dokumentem nejen 
o historickém vývoji lokality, ale 
také čtenáře seznamuje s původ-
ním obyvatelstvem, dosud žijícími 
nejstaršími rody v obci. Jedna 
z kapitol je věnována lišickým 
usedlostem postaveným do roku 
2020, kapličce a dalším budo-
vám. Nechybí ani místní názvy 
a označení „po chalupě“. Ke vsi 
odpradávna patří Sbor dobrovol-
ných hasičů a jistou pozornost si 
zasluhují i další spolky. V Lišicích 
se dříve hrálo divadlo a pořádaly 
bály, masopustní průvody a další 
kulturní akce. Fakta doplňují 
autentické vzpomínky pamětníků 
a bohatý obrazový materiál. Vše 
je zpracováno do roku 2020.

Napsali nám…
Dobrý  den, paní Horová,
mám takový netrpělivý dotaz. 
Všechny ženy, které dodávaly 
nějaké zajímavosti do ķnihy 
o Lišicích, mi bombardují dotazy 
o tom, kdy si mohou knihu koupit. 
Nikdo z nich ani já nechce čekat 
do příštího roku, až budou rodáci. 
Jsme na ní hrozně zvědavé a velice 
se těšíme. Mám Vás přemluvit, 
abychom mohly získat už od Vás 
a i s případným věnováním autor-
ky (moc prosíme) už letos!  Chá-
peme, že vydání nelze uspěchat, 
ani na Vás nechceme nijak tlačit. 
Jen se moc těšíme a jsme „zvědavé 
ženské“. Buďte tak hodná a sdělte 
nám nějaké nadějné vyhlídky, ať je 
uklidním, aby Vás nebombardo-
valy dotazy jednotlivě. Zdravím 
a přeji hezký den.

Naďa Herejková, 15.8. 2020
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Jak šel rok v Lišicích…
Rok začíná lednem. Pamětníci 
pamatují dlouhé studené zimy. 
Bývalo hodně sněhu a silné mrazy. 
Před domem čp. 10 dříve protékal 
potok. Jak z něj tekla voda, kolem 
vše zamrzlo. Od Tůmů  nemohli 
dokonce vyjet z vrat, jak to 
klouzalo. Děti si užívaly zimních 
radovánek, chodili bruslit „Na 
Strž“. Kluci hráli hokej, děvčata 
se učila bruslit. Společně si hráli 
na černého Petra. Party dětí také 
sáňkovali z kopce až ke kapličce. 
V padesátých letech spala posádka 
autobusu na výminku u Kubešů, 
dnes čp. 120. Martin Kubeš chodil 
ráno zatápět, aby se řidičům lépe 
vstávalo. Ráno první autobus 
odjížděl v půl páté, a to už musel 
být autobus hodinu nastartovaný. 
Vlečňák připojoval a zatápěl 
v něm do naftových kamínek pan 
Polívka. 

Jaro bylo nejkrásnějším obdobím 
z roku. Vše kvetlo, ale také se 
muselo už připravovat na práci 
na polích, začalo se pracovat na 
zahradě. Největším svátkem byly 
Velikonoce. Chodilo se do kostela 
a hospodyňky zadělávaly na ma-
zance. 30. dubna se stavěla májka. 
Odvážní mládenci dokázali 
vyšplhat po kmenu až nahoru. Na 
sv. Petra a Pavla se slavila pouť, na 
kterou se připravovaly koláče. 

Léto se neslo převážně ve jménu 
žní a polních prací. Večer se otava 

dávala do kup. Otava se svážela 
a navážela do perny. Na polích 
se stavěly budky. Obilí se sváželo 
do stodoly a mlátilo (mašinovalo). 
Sklizeň obilí se dříve prováděla 

primitivním způsobem. Napřed 
nastoupili tzv. „obsikovači“, kteří 
s „bachlicí“ obsekali pole, aby 
tam mohla zajet sekačka. Bachlice 
byla kosa, ke které byl připojen 
oblouk, aby posekané obilí přilé-
halo ke stojícímu. Za sekáčem šla 
žena, která dělala hrstě, za ní šla 
další, která si z posekaného obilí 
udělala povříslo a z hrstí zavázala 
snop. Na vesnici bylo plno dětí, 
které neustále běhaly do hospody 
pro malinovku. Hospodáři se 
zastavovali pro cigarety nebo na 
pivo. V půl čtvrté se přidávali 
Škodováci, kteří se vraceli autobu-
sem z Plzně. V hospodě to hučelo 
jako v úlu a navečer po skončení 
domácích prací usedaly babičky 
na lavičky před domky, aby zhod-
notily končící den. V padesátých 
letech se v hospodě promítaly 
různé filmy. V neděli se vždy 
zaplnil sál hospody a před filmem 
poslouchali reprodukovanou 
hudbu, která se téměř každý týden 
opakovala, každý ji dobře znal. 
Hráli např. znělku Kukurukuku 
nebo Na silnici do Prášil. Nabídka 
filmů nebyla zdaleka tak široká 
jako dnes. Na programu byly 
tyto filmy: Osudy dobrého vojáka 
Švejka, Tichý Don a další. V létě se 

chodilo do Vysoké na houby a vy-
koupat se do řeky. V Údolí luny to 
žilo chataři, převážně Škodováky, 
kteří zde pořádali své akce (např. 
rybí závody, rybí rallye, posezení 

u táboráku). S úderem prvního 
září začal školní rok. Pro mnoho 
dětí se nic dříve nezměnilo, pro-
tože museli pomáhat rodičům na 
polích a do školy chodily jen přes 
zimu. Lišické děti chodily do školy 
do Lukavice pěšky. Až na začátku 
50. let začal jezdit autobus. 

Na podzim se česalo ovoce, nejen 
na zahradách, ale také v remíz-
cích. Tolarovic sušárna byla každý 
den v obležení. Kdo potřeboval, 
ten sušil. Kluci si hráli na trampy 
a partyzány v dřevěné chatě vedle 
rybníka „V Lukávcích“. Nevy-
hnalo je ani nepříznivé chladné 
počasí. V dřevěné boudě si zatopili 
do kamen, na kterých si dokonce 
vařili. Na Havla se slavilo posví-
cení a na Martina se u větších 
hospodářů připravovala husa. 
Když na jednom z podzimních 
honů v roce 1958 František Hodan 
(čp. 58) skolil divočáka, to bylo 
radosti! Byl to totiž první střelený 
divočák v Lišicích. Myslivci ho do 
Lišic k Hodanům na dvůr vezli 
na dřevěném čtyřkoláku, kam se 
okamžitě seběhla celá ves. 

Na Mikuláše se vždy v hospodě 
konaly zábavy s nadílkou. Každý 
přinesl dárek, který při příchodu 
odevzdal do koše. Na dárek přidal 

PAMĚTNÍK VZPOMÍNÁ …

Vzpomínky na Lišice
Pořád mám před očima dlouhý 
dům, po pravé straně košatou lípu 
se sv. Janem a lavičkou, ohromný 
dvůr, za deště plný bláta, malou 
zahrádku s děravým dřevěným 
plůtkem, chlévy plné dobytka 
a dvou nádherných koní, zásep 
obloženou dřeváky. Ve velké 
kuchyni byla obrovská kamna, 
stůl, židle a dřevěná lavice u stěny. 
Světnice měla vždy doběla vy-
drhnutou podlahu a na postelích 
bývaly obrovské duchny. V síni se 
nacházela pec s malou armárkou 
(skříňkou), kde si pro mě babička 
tajně ukrývala nějaký ten mls. 
V těch místech jsem prožívala 
nejkrásnější chvíle mého dětství. 

Vzpomínám si, jak jsem do Lišic 
jezdila na prázdniny. Když jsem 
na Zastávce vystoupila z vlaku, 
napjatě jsem vyhlížela, bude-li 
tam kočár tažený ohromnými 
koňmi. Vždycky tam byl. Vena 
mě popadl do náruče, zatočil se 
mnou a vysadil na kočár. Karel se 
vždycky posadil k němu na kozlík. 
Já jsem se tulila k mámě a tátovi 
a byla jsem šťastná, v očekávání 
těch nejkrásnějších zážitků. Ba-
bička nás vítala vždycky uslzená 
a hned mi dávala na vědomí, jak 
se na mě husičky těší, protože ona 
mě vždycky utvrzovala v domně-
ní, že je nikdo nedokáže napást 
tak jako já. Já se na tuto povinnost 
vždy hrozně těšila. Husí jsem se 
bála, to babička věděla. Ona mi je 

vždycky ze dvora vyhnala a ony, 
vedeny houserem už pak kráčely 
samy. Na pastvě se vždycky našel 
nějaký dobrovolník, který mi je 
na zpáteční cestu zase otočil. Co 
jsme tam zažili zábavy a radostí. 
V pomoci mně se kluci předhá-
něli. Byla jsem pro ně Věrka ze 
Slovenska, každý se snažil vzbudit 
můj obdiv. Vzpomínám, jak jeden 
kluk chytil myš a dal si jí do pusy 
a zkousl. Tenkrát byl hrdina, ale 
u mě nepovyrostl, spíše naopak. 
Těch schovávaček co po cihelně 
bylo! Někdy jsme to v úprku vzali 
i přes čerstvé cihly. Pak bylo vždy 
vyšetřování a často naplácání na 
zadek. Vzpomínám, jak se obřad-
ně zapalovala pec. To byl rituál. 
Co se Anny v cihelně nadřela. Po-
řád si myslím, že ten věčný chlad 
a stín způsobil její pozdější nemoc. 
Tenkrát musel každý moc a těžce 

pracovat. Pracovaly jsme i my, děti. 
Pro nás byla určena lehčí práce, 
ale pořád nějaká byla. Pokládat 
povřísla, stavět panáky, obracet 
seno, nosit svačiny o žních. Nikdy 
mě nenapadlo, že bych mohla 
prázdniny trávit jinak. 

A ty večery. Na lavičce pod lípou 
denně sedával starý dědeček 
Baslojc a my jsme hltali jeho 
vyprávění. Nejšťastnější jsem 
byla, když mi babička naložila 
na vozík košík prádla a já mohla 
strávit celý den na Úhlavě a plaj-
chovat. Často mi prádlo přeschlo, 
ale vždycky jsem byla babičkou 
pochválená. Jak já ji milovala! 
Budívala mě něžně. Musela jsem 
vždy brzo vstávat a jít na pastvu. 
Nikdy nešetřila s pochvalou, co 
mě toho naučila. A odměny? Pro 
mě nejmilejší tehdy bylo v sobotu 
vyhlížet vozík, tažený jedním ko-
něm, naložený zeleninou a hlavně 
se sudem kyselých okurek. To byl 
pan Topinka (ale já mu říkala Pu-
tynka). Jakmile vyjel v ohybu za 
hřbitovem, úprkem jsem běžela za 
babičkou a volala „Bábí, Putynka 
jede!“ Pan Topinka mi vždycky 
vybral tu největší okurku, kterou 
měl v sudu. Dodnes mám v ústech 
její chuť. Jednou za deset dní ba-
bička pekla doma chléb. To bylo 
vůně. Nikdy nezapomněla napéci 
pro nás děti z chlebového těsta 
různé drobné tvary, posypat kmí-
nem. Panečku, to byly dobroty.

cedulku se vzkazem pro obdaro-
vaného. Během večera moderátor 
vyhlašoval, kdo si má pro dárek 
přijít. Obdarovaný musel za dárek 
zaplatit a většinou se jednalo 
o různé legrácky (např. vrabec 
v sazích v krabici, bombarďáky 
apod.). Za dlouhých zimních 
večerů se dralo peří a vyprávěly 
se u toho různé příběhy. Den před 

Štědrým dnem se chodilo do lesa 
pro vánoční stromek. Na Štědrý 
den obecní pastýř, pan Polívka s 

„tetou Baslojc“ obcházeli ves. Pan 
Polívka zatroubil vánoční melodii, 
popřál hospodáři bohatou úrodu 
a teta za to dostala do nůše vánoč-
ku. Chodilo se třást bezem - hlav-
ně děvčata. Říkalo se: Třesu, třesu 
bez, ozvi se mi pes. Kde můj milý 

večeří dnes? A odkud zaštěkal pes, 
odtud byl milý. Také se na Štědrý 
den přilepšovalo dobytku, krávy 
dostávaly krajíc chleba. Vánoční 
stromek musel doma vydržet až 
do Třech králů. Zužitkoval se 
i poté na kvedlačky. 

Ze vzpomínek lišických pamětníků 
zpracovala Mgr. Eva Horová

Václav Komorous  
cihlář na dvoře u svého domu čp. 127
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Masopust v Lišicích 
V lišických masopustních průvo-
dech v šedesátých letech minulé-
ho století chodily zejména masky 
zvířat, třeba medvěda, krávy, 
kobyly, velblouda, žirafy. Postavy 
měly obrovské legrační papírové 
hlavy, představující třeba Spejbla, 

matrónu, holčičku, hasiče, nebo 
Hitlera. V maskách tehdy chodili 
jen muži. Tyto masky byly dlouho 
uchovávány po půdách, vždy 
před masopustem se oprašovaly, 
malovaly a opravovaly. Až od 
osmdesátých let, kdy se do masek 
začaly oblékat ženy ze Svazu 
žen, se vymýšlela různá aktuální 
témata, která momentálně běžela 
v televizi, a ta se předváděla na 
návsi. Třeba aerobikové cvičení, 
hrající pojízdná bedna nebo doktor 
Cvach a primář Sova na nosítkách 
odnášeli a ošetřovali většinou 
babičky, které nepokazily žádnou 
legraci. Další rok byla zabijačka 
s řezníkem a skutečně „tekla krev“ 
ve formě červeného vína, když se 
v maskách objevila prasata i malá 
selátka nebo xaverovské slepice 

i s kotcem vajec, případně sud 
plzeňského piva a božkovský rum 
s hostinským, který vážně šenko-
val a nabízel rundy. To se neobešlo 
bez rámusu, smíchu všech, kteří 
se tlačili kolem. Jindy předváděli 
děti Jů a Hele či Sněhurku se 

sedmi trpaslíky. Koček, pejsků, 
vojáků a lokajů a jiných masek se 
vždy sešlo hodně. Každoročně už 
ve 13. hodin byla náves přeplněná 
přihlížejícími diváky, aby dobře 
viděli a o nic nepřišli. Rodáci, pří-
buzní, i lidé z okolních obcí se sjeli 
a netrpělivě se čekali, až masky 
vyjdou ze dvora od Hajžmanů čp. 

30 nebo hostince u Tolarů. Pak 
nastal pravý rozruch! Maškary 
se rozběhly, postrašily a prohnaly 
kolem „bazény“ nejprve děti, pak 
roztančily babči, děvčata a mladé 
maminky od kočárků, přiťukly 
si s každým dědou a kdekomu 
vyvedly nějakou lumpárnu. Ni-
kdo se nezlobil, bylo plno smíchu. 
Když se všechny masky předvedly, 
skončilo „hrané představení“ na 
návsi, průvod prošel celou ves. 
Zprvu se chodilo i ke kravínu, 
pokračovalo se ke každé chalupě, 
kde se zahrálo a s domácími za-
tancovalo. Každý masky a muzi-
kanty pohostil za tu čest, že u nich 
průvod zastavil. Vždyť to byla 
slavná lišická masopustní neděle, 
na kterou se každý těšil!

Stejně slavné byly lišické pondělní 
maškarní bály. Masek se vždy 
sešlo tolik, že se v sále hostince 
U Tolarů skoro nedalo tancovat. 
Zde v maskách kralovaly ženy, do-
mácí i ze širokého okolí! Pánové 
zajišťovali většinou jen dovoz a po 
dobu čekání i tanečníky, neboť 
masky měly právo vyzvat k tanci 
kohokoliv. V době pauzy mezi pís-
ničkami se maškary procházely na 
sále, a těm sedícím dělaly lumpár-
ny – upily brčkem ze sklenice pivo 
nebo jiný alkohol, pozlobily babky 
na lavici nebo muzikanty. To vše 
bývalo do půlnoci! Pak masky 
musely odhalit obličej! Po půlnoci 
se pohřbíval Bakchus. Muzikanti 
zahráli: Jděte báby, jděte domů, 
tancovalo se s koštětem „kominík“ 
nebo „pátá kurie“ a zábava trvala 
většinou až do rána. Na to vše se 
moc krásně vzpomíná. 

Naďa Herejková

V neděli byl na kamnech veliký 
hrnec s čajem a babička pravidel-
ně upekla pekáč perníku. Když 
jsem doma žadonila na mámě, aby 
uvařila čaj jako babička, nikdy to 

nemělo tu správnou chuť a žádný 
sebelepší moučník se babiččinu 
perníku nevyrovnal. Vena se 
obvykle natáhl na lavici a já ho 
musela šimrat na patě. To míval 

hrozně rád a dokonce mi za to 
platil. Vždycky škemral: „Věrko, 
šimrej mě na patě a já ti dám šes-
ťák na hodinu.“ 

Věra Hrubá 

Stručné a vykreslené zážitky z mého mládí v Lišicích 
Moje babička Stázinka a dědeček 
Karlík (tak jsem jim říkala) mě 
takřka vychovali, protože moje 
matka věnovala neustálou péči 
a pozornost mojí sestře, která od 
malička trpěla astmatem. Babička 
mě jako dítě naučila různým 
činnostem. Ráda vzpomínám, jak 
jsme spolu chodily koupat husy 
k lišickému rybníku a husy krá-
čely jedna za druhou za babičkou. 
Já jsem se ptala: „Jak to dokážou?“ 
Ona mi řekla: „Tak to, Naděnko, 
zkus taky a uvidíš, že za tebou taky 
půjdou.“ A skutečně husy šly a já 
měla velikou radost a poskakovala 
a točila jsem se do kola před nimi. 
Babička mi také brávala do Zlína 
na konvalinky, které jsme pak 
vázaly do kytičky a prodávaly 
v Přešticích na trhu. Vždycky 
mě dala pár korun do „prasátka“. 
Také jsme spolu chodily na houby 
na Vysokou. Babička nesbírala 

jenom hříbky, ale i ostatní jedlé 
houby, jako byly např. lišky, kte-
rých bylo v lese tenkrát žluto. Tím 
mě naučila znát všechny druhy 
hub. Také jsme spolu chodily na 
borůvky a maliny. Páskem mě 
uvázala malou konvičku kolem 
pasu a tak jsem byla ráda, když 
jsem jí nasbírala plnou malin. 
Z malin jsme pak dělaly šťávu 
za studena. Na stůl převrátila 
židli vzhůru nohama, na nohy 
přivázala bílé plátýnko a nasypala 
tam uvařené maliny. Já jsem se 
chodila dívat, jak maliny pomalu 
odkapávají. Z borůvek pak upekla 
koláče, pokapala je hustou domácí 
smetanou a také udělala borůvko-
vé knedlíky. Ty jsme všichni jedli 
z velké porcelánové mísy. Babička 
je polila rozehřátým máslem a ří-
kala: „Knedlíky musí plavat.“ A já 
je mám od těch časů také ráda. 

Když je dělám, tak musí též plavat 
v másle. 

S babičkou jsme chodily na 
bylinky, na sedmikrásky a na 
heřmánek. Za naší chalupou bylo 
tenkrát pole s brambory. Když 
už jsem byla větší, dobývali jsme 
brambory společně se sousedka-
mi z vedlejších chalup. Před námi 
popojížděl valník s kobylou. Když 
se posekalo obilí, chodila jsem 
na klasy, které zbyly po budkách 
z obilí. Také babička Stáza a děde-
ček Karlík měli tzv. záhumenku 
s červeným jetelem naproti dneš-
ního Poubovic rybníku. Dědeček 
jí kosou posekal, někdy i babička. 
Za velkou nůší, kterou měla ba-
bička na zádech, nebyla ani vidět 
a vypadalo to, jako když nůše 
pochoduje sama. Vzpomínám si, 
že se tam říkalo Na Pajzovně. 

A kam se chodilo tancovat a na 
pivečko? No přece, do „Tolarojc“ 
hospody. Tam seděly babky 
a tetky kolem sálu a uprostřed se 
tancovalo. Nakupovat se chodilo 
do „Turečkojc“ konzumu. Taky 
vzpomínám, že pro mě velkou zá-
bavou bylo draní peří. Tam jsem 
vyslechla všechny klevety, které 
se během každého dne seběhly. 
Naučila jsem se udělat mašlovačky 
z dlouhých husích brk. Potíraly 
se s nimi plechy husím sádlem. 
Nejlepší byly doderky, to byla 
oslava, když se dralo poslední 
peříčko z hus. Každá sousedka 
napekla dobroty a také se tam pil 
čaj s rumem. A tak skončily moje 
vzpomínky z dětství, o kterých 
bych mohla ještě dlouhou dobu 
vyprávět. Potom nastoupilo dospí-
vání, svatba s manželem Josefem 
a narození našich dětí, se kterými 
jsem ještě jezdila za babičkou Stázi. 
Moje dcera se vdala a já mám dvě 
vnoučata, Tomáška a Vašíka, kteří 
nyní bydlí v Lišicích, čp. 101.

Naďa HrabětováAnastazie Böhmová, Naďa Hrabětová a malá čtyřletá holčička 
 je Naďa Květoňova roz. Hrabětová
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OSADA ÚDOLÍ LUNY

Součástí obce Lišice je chatařská osada Údolí Luny.
Lokalita, která se nachází na 
nedaleko obce Lišice v údolí řeky 
Úhlavy byla od 30. let 20. století 
hojně navštěvována rybáři z Plzně-
Doudlevec, kteří někdy přespá-
vali ve zdejší cestářské boudě. 
Počátkem 50. let si zde ve stráni 
porostlé jen trnkami a planými 
višněmi doudlevečtí začali stavět 
chaty. Tu nejstarší vlastnil pan 
Sikyta a hned vedle něj si postavil 
chatu pan Špička. Oba pánové 
byli docela svérázní, pan Sikyta 
lovil ondatry a o panu Špičkovi 
se říkalo, že se živí kořínky. Jeho 
chata se skládala z jedné místnosti 
stlučené z prkének, místo podlahy 
byla udusaná hlína a v levém koutě 
vzadu byl důlek, kde se pivo chla-
dilo na správnou teplotu. Kromě 
ní vlastnil ještě velkou zahradu 
nad chatami. Měl tam studnu 
s dobrou vodou a později, když už 
chat přibylo, všichni si tam cho-
dili pro pitnou vodu. Chat rychle 
přibývalo, a proto zde byla v roce 
1966 ustanovena chatařská sa-
mospráva v čele s šerifem. V roce 
1963 byl postaven táborový totem 
a o dva roky později se všichni 
osadníci shodli, že budou svoji 
osadu nazývat Údolí Luny. Ihned 
byla vyhotovena vlajka, která vlála 
na vysokém stožáru u ohniště. 
V roce 1983 byla osada elektrifiko-
vána. Do té doby to nebylo zas až 
tak jednoduché, jedna z  chatařek 
sdělila: „Dokud nebyla zavedena 
elektřina, žilo se primitivně. Topilo 
se v malém sporáčku, kde však 
byla i trouba, takže se mohlo i péct, 
a taky se peklo. Všude byly děti. 
Ale muselo se zatopit za ranního 
kuropění, aby se všechno stihlo 
uvařit i napéct. Určitého pokroku 
se dosáhlo, když se objevil vařič na 
propan-butan. Na propan- butan 
byla i lampa a dokonce i lednička. 
Zásadní změna nastala se zavede-
ním elektřiny. Najednou se mohlo 

svítit, mohli jste si číst v posteli, 
mohli jste mít remosku, pořádnou 
ledničku - už jste nemuseli mít ob 
den kyselé mléko a brambory - ty-
pické chatařské jídlo, sice dobré, ale 
moc často.“ Nakupovat se chodilo 
do konzumu do Lišic, ráno pro 
rohlíky a pro chleba, v jedenáct 
hodin pro mléko. Jednou týdně 
přijela pojízdná prodejna s ma-
sem. Ženy zvládly 
i běžné prádlo. Pra-
lo se v řece a bílé 
prádlo, jako utěrky, 
ručníky a pleny 
se plajchovalo na 
slunci. Rozložilo 
se na louce, vedle 
stál kropáč s vo-
dou z řeky, a kdo 
šel kolem, ten to 
pokropil. 

V  roce 1965 byly 
zakoupeny ruské kuželky, míč 
na volejbal a indiánský stan. 
Ihned se v osadě objevilo několik 
Vinetouů, Shaterhandů a Ryban. 
Pro maminky dětí nastala práce 
s šitím kostýmů a přípravou krás-
ných čelenek. Otcové zase sháněli 
různá pera. V 60. letech se volný 
čas využíval převážně k míčovým 
hrám, z  nichž převládala kopaná, 

kterou hrály všechny věkové gene-
race. V roce 1967 se v osadě konaly 
první rybářské závody a hody. 
Osadníci připravili tzv. rybí rallye. 
Vítěz závodů byl vždy nazýván ry-
bím králem. V novinách „Pravda“ 
v roce 1967 psali: „Rybáři z Údolí 
Luny to vzali vážně, jako by šlo zá-
vody mezinárodní. Celý den nejedli, 
nepili, jen seděli u vody, svůj úlovek 

každý ukrýval. Až 
když jim porota 
z  nerybářů večer 
odtroubila konec, 
teprve si vydechli. 
Nejlepším rybářem 
byl Ladislav Štekl. 
Dostal ohromný 
věnec. Po nástupu 
byla slavnostně 
vztyčena vlajka, 
odměněni všichni 
soutěžící dřevěnou 

rybou a pak se konal táborák. Při 
něm nechyběla ani harmonika 
Fandy Zíky.“ Rybí rallye se vždy 
konaly ve velkém duchu a na 
večerní zábavu vždy přicházelo 
mnoho lidí - až 90: „Nyní již mohl 
začít tak očekávaný slavnostní 
den, táborák, společná večeře 
a nějaké chuťovky, též popití pár 
piv z  domácího šenku. A tak se 
barman Sláva Levý musí velmi 
hbitě otáčet, aby uspokojil zájemce. 
Naše mládež má pro tento den pro-
dlouženou večerku do 24,00 hodin, 
což všichni plně využívají, hlavně 
páni kluci, kteří se pokládají již za 
velké a tu a tam olíznou nějakou tu 
kapku piva a jsou velmi spokojeni.“ 
Dlouho zde vystupoval pětičlenný 
soubor muzikantů ze Snopoušov 
pod vedení Bohuslava Kučery 
(1919-1984), kterému osadníci 
přezdívali „Dr. Zelenka“. V  roce 
1970 se poprvé konala akce s  ná-
zvy Necky Rallye. Byl připraven 
plakát. „Při instalaci pozdravného 
plakátu na počet Necky Rallye 

Chataři od roku 1969 mají 
své moto: 

„Méně sporů, méně 
hádek, potrpme si na 
pořádek. Úctu mějme 
všichni k sobě, dnes, 
kdy nejsme ještě 
v hrobě. To bude krás-
né období, budem jez-
dit do našeho údolí.“

se nedobrovolně vykoupali dva 
aranžéři, a to Škarecký a Tůmovec. 
K  jejich velké žalosti jim upla-
valy úplně nové cigarety značky 
Start.“ Slavil se zde také den dětí. 
Soutěžilo se v  jízdě na kole mezi 
brankami, vedení míče hokejkou 
mezi brankami, srážení plechovek, 
střelba ze vzduchovky. Každé dítě 
obdrželo balíček cukroví. Večer 
všichni seděli u táboráku.

V osadě se hodně sportovalo. 
Tradiční byly fotbalové zápasy 
Rybáři versus Nerybáři. V  srpnu 
1972 se poprvé v  osadě hrála hra 

Amerika. Kronika Údolí Luny 
uvádí: „Tuto hru hrají všichni 
bez rozdílu, hlavně že umí držet 
pálku. Je to sport století a velmi letí. 
Obíhá se kolem stolu, a kdo nedá 
dobrý míček, tak vypadne ze hry.“ 
Soutěžilo se také ve stolním tenise, 
pro mládež dospělí připravili pře-
kážkový běh, střelba z  vojenské 
vzduchovky. 

Také se zde slavila jubilea chatařů. 
Kronika např. uvádí: „9. září 
1962 slavena byla padesátka naše-
ho šerifa Vaška Trmoty za účasti 
všech chatařů z dolní části. Zlatým 
hřebem večera byla lyrická báseň, 
kterou přednesl mladý Jindra 
Škarecký a musel ji na četná přání 
několikrát opakovat. Ženami 
byla oslavenci předána petržel, 
aby dlouho vydržel.“ „29. června 
1966 své šedesáté narozeniny 
oslavil Vráťa Maršálek, kterému 
připravil celý kolektiv překvapení 
ve formě satiricky podaného živo-
topisu doplněného vystřiženými 
obrázky, tak i mimořádným darem, 
který si podle jeho názoru ani prý 
nezasloužil (pěkný rybářský prut).“ 

„První oslava v roce 1971 se konala 
23. dubna, kdy 40. narozeniny 
oslavila Jindra Škarecká. Všichni 
přítomní šli blahopřát a předali jí 
dárek na památku. Při této oslavě 
nebyla nouze o veselou zábavu, 
a též příhoda zpestřila tento večer. 
Starý Ondráš šel pro pivo a na zpá-
teční cestě uklouzl v blátě, podařilo 

se mu padnout, ztratit klobouk 
a botu, bacit se bankou s  pivem 
do hlavy, ale co je důležité – pivo 
nevylít.“

Jeden z chatařů pan Miloslav Klail 
sdělil: „Pobyt v  osadě poskytoval 
výborné podmínky ke koupání, ry-
baření a rekreaci vůbec. Na přileh-
lé louce a hřišti si po celé dny hrály 
děti osadníků. Chataři též pomá-
hali např. při žních zemědělcům 
v Lišicích, při výstavbě kulturního 
domu ve Snopoušovech. Zavedení 
elektrického proudu do osady při-
neslo úpadek společenského života. 
V současné době se prakticky ome-
zil pouze na každodenní posezení 
chatařů – důchodců u totemu.“ Na 
závěr je třeba říci, že mezi zajíma-
vé chataře v osadě patřili špičkoví 
fotbalisté poválečné Viktorie Pl-
zeň Zdeněk (1924-2008) a Rudolf 
(1921-1993) Sloupovi a Jaroslav 
Böhm (*1923). V osadě též chataři-
la Miss ČR 1999 Helena Houdová 
(*1979). 

Mgr. Eva Horová, více 
najdete v knize o Lišicích

O Johance z Lišic
Na kopci nad Lišicemi stávala 
kdysi tvrz. Vladyka Liška z Lišic 
zde žil se svou ženou a dcerou 
Johankou, se služebnictvem 
a zbrojnoši. Johanka byla krásná 
jako květ, ale také odvážná a ne-
bojácná. Rodiče na ni byli pyšní. 
Když dospěla, nastal čas, aby se 
vdala. Rodiče jí vybírali ženichy, 
ale Johance se žádný nelíbil. 
Přijížděli pánové bohatí a mocní, 

staří, mladí, hezcí i oškliví. Žádný 
ale nebyl ten pravý. Jednou si Jo-
hanka vyjela na koni cestou přes 
lišickou lávku ke Zlínu. Blížila se 
právě k lesu, když tu náhle z hus-
tého porostu vyrazil přímo proti 
ní veliký, statný divočák a začal 
dorážet svými kly na vylekaného 
koně. Najednou z lesa vyletěl šíp 
a zasáhl divočáka přímo do srdce. 
Johanka byla zachráněna. Z lesa 

vyšel hezký, urostlý mládenec 
s lukem a šípy v ruce. Johanka mu 
poděkovala. Dali se spolu do řeči 
a bylo jim moc hezky. Johanka 
s Václavem, jak se hoch jmenoval, 
našli v sobě velké zalíbení. Druhý 
den se konala na tvrzi soutěž vzác-
ných pánů v lukostřelbě. Ten, kdo 
bude nejlepší, dostane Johanku za 
ženu. Přihlásil se i Václav. Nikdo 
ho nemohl poznat. Měl na sobě 
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foto: Marek Maňour, rok 2017

Svatební výročí v minulosti

Poznáte, které páry v roce 1984 slavili?
Paní Naďa Herejková a tajemník Černý gratulují k zlatým svatbám. 

1) František a Kateřina Březinovi (čp. 38), 2) Jaroslav a Julie Polívkovi (čp. ??) , 3) Karel a Barbora Rysovi (čp. 47)

1

3

2

krásný rudý šat, rudou čapku 
s péry na hlavě. Kdo by poznal, 
že je to ten obyčejný kluk z lesa, 
co skolil divočáka. Soutěž začala. 
Každý střelec dělal, co mohl, aby 
získal Johanku za ženu. Nejlepším 
střelcem však byl právě Václav. 

Všechny jeho šípy se zabodly do 
středu terče. Vyhrál. Vladyka se 
ženou pátrali po tom, kdo vlastně 
ten mládenec Václav je. Jak se za-
radovali, když se dozvěděli, že to 
je syn vladyky z blízkých Nebílov. 
Už nic nebránilo svatbě. Václav 

si Johanku vzal za ženu a stal se 
vladykou lišickým. A z toho plyne 
ponaučení, že láska si jednou 
řekne sama.

Václava Klepsová

Představujeme vám páry, které jsou spolu více než 50 let.

Poubovi
27. září 2019 oslavili zlatou svatbu. 
František Pouba z Lišic čp. 4 svoji 
nastávající ženu Zdeňku, rozenou 
Regnerovou, z Horní Lukavice 
potkal v sokolovně v Dolní Lu-
kavici na taneční zábavě. Obřad 
měli na přeštické radnici a hosti-
nu v "hotelu" (nynější restaurace 
U Přeška). Po svatbě žili v bytovce 
v Dolní Lukavici (čp. 188), kde se 
jim narodila dcera Petra (*1970). 
V roce 1972 začali stavět v Lišicích 
(čp. 114), kam se poté nastěhovali 
a žijí zde dodnes.

Polívkovi
se seznámili v roce 1968 v Lišicích 
při oslavách 1. máje. Své “ano” si 
nevěsta Bohumila, rozená Dolan-
ská z Hradčan a ženich Stanislav, 
rodák z Lišic čp. 34 řekli na 
Městském úřadu v Přešticích 
15.8.1970. Po svatbě začali společně 
žít na Hradčanech, kde se jim 
v roce 1971 narodila první dcera 
Bohumila. Následně se přestěho-
vali do Lišic čp. 95. V roce 1977 se 
jim narodila druhá dcera Martina 
a začali se stavbou domu. Do 
domu (Lišice čp. 34) se přestěhova-
li v roce 1980 a žijí v něm dodnes. 
Mají 4 vnoučata a 1 pravnouče.

Halamovi
se seznámili v roce 1965 
v zaměstnání ve Stříbře. Zdeň-
ka, rozená Špačková pochází 
z vesničky Únehle poblíž Stříbra. 
Ladislav Halama je rodák z Lišic. 
Do svazku manželského vstoupili 
21.10.1967 na radnici ve Stříbře. 
Společně začali žít v Lišicích čp. 
75, kde žijí dodnes. Zde také vy-
chovali tři děti: Ladislavu (*1969), 
Jiřího (*1971) a Pavla (*1973). V roce 
2017 oslavili manželé Halamovi 
zlatou svatbu.

Mgr. Lenka Zedníková

Nahlédnutí do historie kapely Asfalt
Současné složení kapely vzniklo 
v roce 1995 a obnovilo název ka-
pely ASFALT z roku 1935, v které 
hrával dědeček kapelníka Zdeňka 
Květoně na Přešticku. Manželka 
kapelníka Mgr. Naděžda Květo-
ňová je také přeštickou rodačkou, 
ale její maminka se narodila 
v Lišicích čp.101 u Böhmů. Tento 
dům celá rodina stále užívala 
jako víkendovou chalupu. V roce 
2014 Květoňovi dokončili rekon-
strukci domu a nastěhovali se do 
Lišic.

Nejen, že kořeny Nadi Květoňové 
pocházejí z Lukavicka – z Lišic, 
ale i Zdeňka Květoně, jeho babič-
ka pocházela z Horní Lukavice 
od Motlů. Muzikantské spojení 
s Lukavickem nastalo hned v roce 
1995, kdy jsme hráli na soukromé 
akci v Sokolovně v Dolní Luka-
vici. Další bližší spojení nastalo 
v roce 1999. Přidal se k nám 
skvělý muzikant a člověk, tenor-

-saxofonista Josef Prach z Dolní 
Lukavice a účinkoval s námi do 
roku 2013, v kterém odešel do 

„muzikantského nebe“. Poté při-
chází tenor-saxofonista Antonín 
Šobr z Merklína. Na přelomu tisí-
ciletí přišel k nám i alt saxofonista 
Miloslav Svoboda z Horšic, který 
s námi vystupoval 20 let do roku 
2019. 

V současné době v naší kapele hos-
tuje syn Václav Květoň *2000, který 
je členem Národního dechového 
orchestru ČR a v roce 2019 natočil 
své první vlastní album The Week. 
Hraje od 5let na klavír a v dalších 
hudebních uskupeních vystupuje 
na soprán, alt a tenor saxofon. 
V Lišicích jsme vystupovali na 
různých soukromých akcích, od 
roku 2015 organi-
zujeme Štědroodpo-
lední zpívání koled 
a účinkujeme na 
Lukavicku při dal-
ších veřejných spole-
čenských akcích.

Naďa a Zdeněk 
Květoňovi

Otázky pro Asfalt

1. Zúčastnili jste se 
rodáků v roce 2010?
Ano.

2. Co zahrajete na rodácích?
Zahrajeme vám hlavně k dobré 
náladě a písničky, které vždy po-
těší a probudí nezapomenutelné 
vzpomínky na minulost. Těšit se 
můžete na samostatné vystoupení 
Václava Květoně.

3. Na co těšíte?
Na pohodové sousedské setkání 
v dobré náladě.

Děkuji za rozhovor, Eva Horová
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FOTOHÁDANKA
Historické fotografie - najdete se? 

1

2
3

4

5

6

78

č. 1  Květuše Turečková, Alena Hrubá, Naďa  
 Herejková, Milada Turečková
č. 2  vlevo Irena Hodanová ml.  Lišice čp. 124 
č. 3  Sourozenci František a Helena Tolarovi 
č. 4  Karel a Michal Komorousovi
č. 5  Irena, Jiří a Lenka Švajcrovi, 
č. 6  Vlevo Jaroslav Michal a Stanislav Polívka 
č. 7  Beseda s knihou - zleva dole Ondra Luňák,  
 Karel Hajžman, Gabriela Šíchová, Zdeněk   
 Luňák, vzadu Václav Tureček, Irena Hodanová ml. 
č. 8  Michal Komorous a Ivana Štruncová
č. 9 Hostinec Lišice
č.10 Stará garda SDH Lišice - zleva Stanislav Polívka,  
 Karel Hajžman, Ladislav Valenta, Václav Hodan,  
 František Tolar, Václav Tureček, Ladislav Halama  
č.11 1. máj 
č.12 Adaptace zbrojnice 1964
č.13 Mikulášká nadílka 1979
č.14 MDŽ

FOTOSTŘÍPKY
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Dolní Lukavice zachránila kulturní dědictví
Díky kompletní občanské vybavenosti, kterou obec 
nabízí (byl zde vybudován rozvod plynu, vody, 
kanalizace, rekonstruována byla ZŠ a MŠ, jsou 
zde dětská hřiště, vznikly zde nové obytné 
zóny) vzrostl v  posledních letech počet 
obyvatel téměř na tisíc. 
Představitelé obce nezapomínají ani na 
památky drobné lidové architektury 
(kapličky, boží muka, sochy svatých, 
křížky i pomníky) a rozhodli se 
je zařadit mezi prvky kulturního 
dědictví venkova, které si zaslouží 
patřičnou pozornost. Zároveň si 
kladou za cíl obnovit původní účel 
těchto staveb jako míst setkávání, 
rozjímaní či odpočinku. Nejprve byl 
zmapován výskyt památek v dolnoluka-
vickém regionu a byl vytvořen odvážný 
projekt na rekonstrukci celkem deseti 
z nich (např. sochy patronů obce Sv. Pet-
ra a sv. Pavla), včetně parkových úprav 
jejich okolí, umístění laviček a někde 
i osvětlení. Samotná realizace projektu 
tohoto rozsahu byla velice náročná, 
každá památka byla jiná, čtyři dokonce 
památkově chráněné. Celou akci Dol-
nolukavičtí pečlivě zdokumentovali 
a prezentovali na internetových strán-
kách obce. Slavnostním ukončením 
tohoto projektu bylo uspořádání Pro-
cházky za Lukavickými světci. Obec 
vlastním nákladem vydala pod tímto 
názvem i barevnou publikaci. Hodně 
prací bylo prováděno svépomocí 
místními šikovnými lidmi. 
V okolí obce byly obnoveny také tři 
velké dřevěné kříže. Obyvatelé Dolní 
Lukavice obnovu drobných památek 
velmi vítají a shodují se, že prospěla 
ke zvelebení vesnice a jejího okolí. 
To nabízí návštěvníkům procházky 
podél řeky, mohou zde vidět hned 
několik památných stromů nebo 
objevovat krásy přírodní rezervace 
Zlín.  

Napsali o nás: DENÍK 
 - příloha Cesty městy 

27. června 2018


